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 Έναρξη εργασιών της συνεδρίας  

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Παρακολούθησης του Προγράμματος Αγροτικής 

Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-2020, Αν. Γενικός Διευθύντής του Υπουργείου Γεωργίας, 

Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κος Ανδρέας Π.Λουκά καλωσόρισε τα μέλη 

της Επιτροπής στην 5η συνεδρίαση της Επιτροπής Παρακολούθησης του ΠΑΑ 2014-

2020. 

Καλωσόρισε ιδιαίτερα, τους εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που 

παρευρέθηκαν στην συνεδρίαση: τον κύριο Alexander Bartovic, Προϊστάμενο της 

αρμόδιας Γεωγραφικής Μονάδας για την Κύπρο της Γενικής Διεύθυνσης Γεωργίας 

και Αγροτικής Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και την κα Αλκμήνη Κατσάδα, 

Αρμόδια Λειτουργό για το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης της Κύπρου.  

Ταυτόχρονα αναφέρθηκε στην παρουσία του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής 

Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κ. Κώστα Καδή, η οποία, όπως ανέφερε, καταδεικνύει 

την αυξημένη σημασία που αποδίδει το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 

και Περιβάλλοντος στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020. 

Λάμπρος Αχιλλέως Ευρωαγροτικός 

Λέανδρος Χριστοφίδης Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων 

Μάκης Παπάμιχαηλ 
Εκπρόσωπος Ομάδων Τοπικής Δράσης 
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Χαιρετισμός Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κ. 

Κώστα Καδή. 

Ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κ. Κώστας Καδής 

ανάφερε ότι το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 έχει επιτύχει όλους τους 

ενδιάμεσους στόχους που είχαν τεθεί στην αρχή της προγραμματικής περιόδου, για 

όλες τις θεματικές προτεραιότητες του Προγράμματος. Σημείωσε ότι τα 

αποτελέσματα της επιτυχούς εφαρμογής του Προγράμματος είναι ήδη ορατά στην 

κυπριακή κοινωνία, όπως οι νέες υπερσύγχρονες γεωργικές εκμεταλλεύσεις και 

μονάδες μεταποίησης, τα έργα δημόσιας ωφέλειας στις αγροτικές περιοχές και οι 

δράσεις προστασίας των δασών. 

Αναφέρθηκε επίσης στην εφαρμογή του Προγράμματος μετά το 2018 και στην 

συνέχιση των πληρωμών με εντατικούς ρυθμούς καθώς και τη διενέργεια ενός νέου 

κύκλου προκηρύξεων για μια σειρά από μέτρα. Αναφέρθηκε ιδιαίτερα στην β΄ 

προκήρυξη του επενδυτικού Καθεστώτος 4.1. που αναμένεται να πραγματοποιηθεί 

το προσεχές Φθινόπωρο και θα έχει ως συνολικό ποσό προκήρυξης €10.000.000. 

Στη β΄ προκήρυξη θα υπάρξει μεγαλύτερη στόχευση σε παρεμβάσεις που 

αντιμετωπίζουν συγκεκριμένες αδυναμίες ή ανάγκες και που το Υπουργείο Γεωργίας, 

Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος θεωρεί ως βασικές προτεραιότητες. Ως μια 

από αυτές τις προτεραιότητες του Υπουργείου είναι βεβαίως η ενίσχυση των ορεινών 

μας περιοχών. Ως αποτέλεσμα, στη προσεχή β΄ προκήρυξη του επενδυτικού μέτρου 

θα υπάρξει ξεχωριστή κατηγορία για επενδύσεις στις ορεινές περιοχές, 

ικανοποιώντας παράλληλα και ένα πάγιο αίτημα των αγροτικών οργανώσεων. Στο 

ειδικό υπό-σχέδιο για τις ορεινές περιοχές μεταξύ άλλων επενδύσεων θα παρέχεται η 

δυνατότητα για εγκατάσταση αντιχαλαζικών συστημάτων για προστασία των 

καλλιέργειών σε μια προσπάθεια μείωσης των τεράστιων ζημιών που προκαλούνται 

κάθε χρόνο από το χαλάζι προς όφελος των γεωργών μας που καλλιεργούν στις 

ευπαθείς αυτές περιοχές.     

Αναφέρθηκε επίσης στις διεργασίες που πραγματοποιούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο 

για την διαμόρφωση της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής μετά το 2020. Από τον 

περασμένο Ιούνιο που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε τις προτάσεις 

Κανονισμών για τη νέα ΚΓΠ πραγματοποιούνται τακτικές συναντήσεις των Ομάδων 

Εργασίας ενώ τα καθοριστικά ζητήματα προωθούνται στις συνεδριάσεις του 

Συμβουλίου Υπουργών Γεωργίας. Στο Συμβούλιο Υπουργών η Κύπρος επιδιώκει να 

εξασφαλίσει τις ευνοϊκότερες δυνατές πρόνοιες προς όφελος των κυπρίων αγροτών. 

Ως Κύπρος, υποστηρίζουμε την περαιτέρω απλοποίηση της ΚΓΠ και την αρχή της 

επικουρικότητας αφού θεωρούμε ότι αυξάνει την ευελιξία στα Κράτη Μέλη και μειώνει 

το διοικητικό κόστος. Θεωρούμε επίσης ότι η νέα ΚΓΠ θα πρέπει να αντιμετωπίζει 

επαρκώς τις διαφορετικές ανάγκες και συνθήκες που επικρατούν σε κάθε Κράτος και 

ιδιαίτερα τις ανάγκες και ιδιαιτερότητες των μικρών Κρατών Μελών.  
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Παράλληλα, και παρά το γεγονός ότι το κανονιστικό πλαίσιο δεν έχει ακόμη 

ολοκληρωθεί, ως Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

έχουμε ξεκινήσει την απαραίτητη προεργασία για τον καταρτισμό του Στρατηγικού 

Σχεδίου της ΚΓΠ.   

Κλείνοντας την ομιλία του, ο κος Υπουργός αναφέρθηκε στην ανάγκη για συνεχή 

διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και τις αρμόδιες υπηρεσίες για τη 

διαμόρφωση της νέας ΚΓΠ.  

Χαιρετισμός Προϊσταμένου της αρμόδιας Γεωγραφικής Μονάδας για την 

Κύπρο της Γενικής Διεύθυνσης Γεωργίας και Αγροτικής Ανάπτυξης της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κ. Alexander Bartovic 

Ο κ. Alexander Bartovic, ευχαρίστησε τον Αν. Γενικό Διευθυντή για τη φιλοξενία και 

εξέφρασε τη χαρά του που βρίσκεται για ακόμη μια φορά στην Κύπρο και ειδικότερα 

στη συνεδρίαση της Επιτροπής Παρακολούθησης του ΠΑΑ 2014-2020. Αναφέρθηκε 

στην στενή συνεργασία που υπάρχει μεταξύ των υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής και των κυπριακών αρχών. Τόνισε ότι το Πρόγραμμα Αγροτικής 

Ανάπτυξης προχωράει ομαλά και έδωσε συγχαρητήρια στις κυπριακές αρχές για την 

επίτευξη όλων των στόχων του Πλαισίου Επίδοσης. Ανέφερε επίσης ότι την χρονιά 

που προηγήθηκε οριστικοποιήθηκε και εγκρίθηκε ο νέος κατάλογος των περιοχών με 

φυσικούς περιορισμούς κλείνοντας ένα μεγάλο κεφάλαιο που απασχόλησε έντονα 

τόσο τις κυπριακές αρχές όσο και τις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Κλείνοντας αναφέρθηκε στη νέα προγραμματική περίοδο και στα βασικά 

χαρακτηριστικά των προτάσεων της Επιτροπής για τη νέα Κοινή Γεωργική Πολιτική.   

 

Έγκριση Πρακτικών προηγούμενης συνεδρίασης 

Ο κος Λουκά ενημέρωσε ότι τα πρακτικά της προηγούμενης συνεδρίασης στάληκαν 

ηλεκτρονικά στα μέλη της Επιτροπής στις 3 Ιουλίου 2018. Υποβλήθηκαν σχόλια από 

1 μέλος τα οποία ενσωματώθηκαν στο τελικό κείμενο. Τα αναθεωρημένα πρακτικά 

στάληκαν με επιστολή στα μέλη στις 8 Αυγούστου 2019. 

Τα πρακτικά εγκρίθηκαν ομόφωνα από τα μέλη της Επιτροπής.  

 

Παρουσίαση Ετήσιας Έκθεσης ΠΑΑ 2014-2020 για το έτος 2018 

Η κα Κωνσταντίνα Γεωργίου, Λειτουργός της Διαχειριστικής Αρχής παρουσίασε το 

περιεχόμενο της Ετήσιας Έκθεσης Προόδου για το έτος 2018 κάνοντας ιδιαίτερη 

αναφορά στην πορεία υλοποίησης των μέτρων. Σημείωσε ότι το έτος 2018 ήταν ένα 

έτος με αυξημένες πληρωμές σε σχέση με τα προηγούμενα έτη, αφού έφτασαν τα 
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€33 εκατομμύρια. Σημειώνεται ότι οι συνολικές πληρωμές φτάνουν στο 38% των 

διαθέσιμων ευρωπαϊκών πιστώσεων.   

Αναφερόμενη στην υλοποίηση των Μέτρων του Προγράμματος ανάφερε μεταξύ 

άλλων ότι το 2018 ενισχύθηκαν 160 νέοι γεωργοί για την πρώτη τους εγκατάσταση 

στη γεωργία, 765 βιοκαλλιεργητές από το Μέτρο 11 «Βιολογική Γεωργία» και 84 

αιγοπροβατοτρόφοι, με στόχο τη βελτίωση διαβίωσης των ζώων τους. 

Καταβλήθηκαν πληρωμές σε 40 γεωργοκτηνοτρόφους, για βελτίωση της 

βιωσιμότητας των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεών τους και σε 11.340 

εκμεταλλεύσεις για υλοποίηση αγροπεριβαλλοντικών δράσεων. Παράλληλα, 

εγκριθήκαν επενδύσεις σε 144 επιχειρήσεις μεταποίησης και ανάπτυξης γεωργικών 

προϊόντων, με συνολικό ποσό επένδυσης €55.861.920. Εγκρίθηκε, επίσης, η 

υλοποίηση 106 δασικών έργων, όπως δασώσεις, σημεία θέας και μονοπάτια της 

φύσης, ενώ πληρώθηκαν προκαταβολές σε 18 έργα υποδομής και ολοκληρώθηκαν 

ακόμα 16 έργα υποδομής και ανάπλασης χωριών σε αγροτικές περιοχές.  Τέλος, στο 

πλαίσιο του Προγράμματος,1.436 γεωργοκτηνοτρόφοι συμμετείχαν σε δράσεις 

μεταφοράς γνώσεων και ενημέρωσης. 

Λαμβάνοντας τον λόγο ο κ. Πανίκος Χάμπας (ΕΚΑ) σχολίασε το Μέτρο 14 «Καλή 

διαβίωση των αιγοπροβάτων» σημειώνοντας ότι είναι αρνητική εξέλιξη η μειωμένη 

συμμετοχή που παρουσιάστηκε κατά την α’ προκήρυξη του Μέτρου το 2017 αφού το 

μέτρο αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό για τον κλάδο της αιγοπροβατοτροφίας. Με την 

ευκαιρία σχολίασε τα προβλήματα που παρουσιάζονται σχετικά με τον χωροταξικό 

σχεδιασμό των κτηνοτροφικών περιοχών. Αναφερόμενος στην νέα προγραμματική 

περίοδο, εισηγήθηκε όπως τα ποσά του νέου Προγράμματος που θα κατευθυνθούν 

σε άλλα Υπουργεία να μειωθούν λαμβάνοντας υπόψη τον μειωμένο προϋπολογισμό 

αφού πρώτιστη προτεραιότητα μας θα πρέπει να είναι οι γεωργοί. Τέλος, ζήτησε 

διευκρίνηση ως προς το υψόμετρο που θα ληφθεί υπόψη στα πλαίσια της νέας 

προκήρυξης του επενδυτικού που θα είναι εστιασμένη στις ορεινές περιοχές. 

Ο κ. Χρίστος Παπαπέτρου (ΠΕΚ) στην παρέμβαση του χαιρέτισε την απόφαση του 

Υπουργείου να προκηρύξει το επενδυτικό μέτρο για τις ορεινές περιοχές ως ήταν και 

το αίτημα των αγροτικών οργανώσεων. Χρειάζεται ωστόσο διαβούλευση και ιδιαίτερα 

σε ότι αφορά το υψόμετρο που θα ισχύσει. Σχολίασε ότι από το 2014 που άρχισε η 

εφαρμογή του ΠΑΑ έχουμε κάνει μεγάλη πρόοδο και αυτό οφείλεται στη πολύ καλή 

δουλειά που γίνεται συμπληρώνοντας ότι σε κάθε νέα προγραμματική περίοδο όλοι 

αναφέρονται στον στόχο της απλοποίησης της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής αλλά δεν 

φαίνεται να επιτυγχάνεται στην πράξη. Ο κ. Παπαπέτρου ζήτησε ενημέρωση για την 

πορεία υλοποίησης των επενδύσεων της α’ προκήρυξης του επενδυτικού μέτρου 
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καθώς και για το ενδιαφέρον που υπήρξε κατά την α΄ προκήρυξη του Μέτρου 9 

«Σύσταση Ομάδων Παραγωγών». Τέλος, σχολίασε, όπως και ο κ. Χάμπας, την 

μειωμένη συμμετοχή στην α’ προκήρυξη του Μέτρου 14.    

 Ο κ. Παναγιώτης Δαμιανού (Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου) ζήτησε διευκρίνιση σε 

σχέση με τον ορισμό των ορεινών περιοχών. Ο κ. Λάμπρος Αχιλλέως 

(Ευρωαγροτικός) χαιρέτισε με τη σειρά του την απόφαση για προκήρυξη του 

επενδυτικού μέτρου για τις ορεινές περιοχές.    

Ο Πρόεδρος ευχαρίστησε τα μέλη για τις εποικοδομητικές τους παρατηρήσεις και 

τόνισε την αυξημένη σημασία που δίδεται στη διαβούλευση με τους εμπλεκομένους 

φορείς. Ιδιαίτερα για την β’ προκήρυξη του επενδυτικού μέτρου, υπενθύμισε  ότι τα 

κριτήρια μοριοδότησης θα τεθούν σε διαβούλευση με τα μέλη της Επιτροπής 

Παρακολούθησης πριν την οριστικοποίηση τους, όπως συμβαίνει πριν από κάθε 

προκήρυξη. 

Ο κ. Λούης Τσαγγαρίδης (Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Περιβάλλοντος) αναφερόμενος στην διαχρονική προσπάθεια απλοποίησης της 

Κοινής Γεωργικής Πολιτικής συμφώνησε ότι το όλο σύστημα που διέπει την 

εφαρμογή της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής παραμένει ακόμη πολύπλοκο. Αυτό 

οφείλεται στην ανάγκη τήρησης αυστηρών προϋποθέσεων που να διασφαλίζουν την 

ορθή και στοχευμένη χρήση των πόρων. 

Ο κ. Αρτέμης Αντωνιάδης (Τμήμα Γεωργίας) απαντώντας στο ερώτηση του κ. 

Παπαπέτρου για το Μέτρο 9, ανέφερε ότι εγκρίθηκαν από την αρμόδια αρχή (Τμήμα 

Γεωργίας) τρείς Ομάδες Παραγωγών, οι οποίες στην συνέχεια υπέβαλαν αίτηση στο 

Μέτρο 9. Η προσπάθεια ωστόσο για υποβοήθηση της σύστασης Ομάδων και 

Οργανώσεων Παραγωγών συνεχίζεται και αναμένεται στο άμεσο μέλλον να 

εγκριθούν και άλλες Ομάδες. 

Ο κ. Λευτέρης Δημητρίου (ΚΟΑΠ) απαντώντας στο ερώτημα για την πορεία 

υλοποίησης των επενδύσεων της α΄ προκήρυξης του επενδυτικού μέτρου ανέφερε 

ότι μέχρι και τον Μάϊο του 2019 οι πραγματοποιθείσες πληρωμές είχαν ξεπεράσει τα 

5 εκ. ευρώ ωστόσο αναμένεται στο προσεχές διάστημα οι δικαιούχοι να αρχίσουν να 

υποβάλλουν μαζικά τα αιτήματα πληρωμής τους. Υπενθύμισε ότι η προθεσμία 

υποβολής αιτημάτων πληρωμής λήγει τον Νοέμβριο του 2019. Ο ΚΟΑΠ θα 

αποστείλει επιστολές στους δικαιούχους υπενθυμίζοντας τους την λήξη της 

προθεσμίας ενώ ταυτόχρονα θα ζητά ενημέρωση για την πορεία των επενδύσεων 

τους.   
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Σε ότι αφορά τα σχόλια για τη μειωμένη συμμετοχή στην α΄ προκήρυξη του Μέτρου 

14, ο κ. Μαυρομμάτης σημείωσε ότι λόγω της μειωμένης συμμετοχής στην α΄ 

προκήρυξη, η Διαχειριστική Αρχή προχώρησε σε ειδική αξιολόγηση του Μέτρου ώστε 

να εντοπίσει τις αδυναμίες που παρουσιάστηκαν. Ακολούθως, προσπάθησε να 

βελτιώσει συγκεκριμένες αδυναμίες που εντοπίστηκαν (αύξηση ποσού ενίσχυσης, 

βελτίωση εφαρμοστικών προνοιών και εντατικοποίηση ενημέρωσης) και προχώρησε 

τον Απρίλιο του 2019 σε νέα προκήρυξη. Τα αποτελέσματα της β΄ προκήρυξη σε ότι 

αφορά το ενδιαφέρον για συμμετοχή ήταν ιδιαίτερα ενθαρρυντικά (287 αιτήσεις που 

αντιστοιχούν σε 122.000 ζώα).       

Τέλος, σχετικά με τον ορισμό των ορεινών περιοχών, διευκρινίστηκε ότι η β΄ 

προκήρυξη προετοιμάζεται από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες στη βάση του 

καταλόγου ορεινών περιοχών που περιλαμβάνεται στο Πρόγραμμα Αγροτικής 

Ανάπτυξης 2014-2020 (Κατάλογος Καθεστώτος 13.1).   

 

Παρουσίαση συμπερασμάτων ενδιάμεσης αξιολόγησης ΠΑΑ 2014-2020 

(κεφάλαιο 7 Ετήσιας Έκθεσης) 

Οι ανεξάρτητοι σύμβουλοι αξιολόγησης κ. Δημήτρης Λιανός και κ. Σάββας Μαλιώτης, 

εκπρόσωποι της Κοινοπραξίας Εταιρειών ΛΚΝ Ανάλυσις και Φιλαγροτική 

Συμβουλευτική, παρουσίασαν τα αποτελέσματα της Έκθεσης Αξιολόγησης του ΠΑΑ, 

η οποία καλύπτει την περίοδο μέχρι το τέλος του 2018. Οι αξιολογήσεις 

πραγματοποιούνται με σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας του σχεδιασμού και της 

εφαρμογής των προγραμμάτων καθώς και για την αξιολόγηση της 

αποτελεσματικότητας, της απόδοσης και των επιπτώσεων τους. 

 

Ανακεφαλαιώνοντας τα συμπεράσματα της αξιολόγησης οι αξιολογητές 

διαπιστώνουν σημαντική συμβολή του Προγράμματος στη βελτίωση της 

βιοποικιλότητας όπως αποτυπώνεται στην αύξηση της τιμής του Δείκτη FBI. 

Διαπιστώνουν επίσης σημαντική συμβολή του Προγράμματος στην βελτίωση της 

ποιότητας των υδάτων όπως αποτυπώνεται στην πτωτική τάση των τιμών της 

περίσσειας Αζώτου και Φωσφόρου και στην αύξηση του αριθμού των υδάτινων 

σωμάτων με υψηλή ποιότητα υδάτων. Από την άλλη, παρουσιάζεται οριακή 

βελτίωση στην εξοικονόμηση νερού. Σε ότι αφορά την ανταγωνιστικότητα, η εξαγωγή 

συμπερασμάτων ήταν εξαιρετικά δύσκολη λόγω κυρίως του περιορισμένου αριθμού 

ολοκληρωμένων έργων.     
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Πρόοδος εντός του α΄ εξαμήνου του 2019 και προγραμματισμός για β΄ εξάμηνο 

Ο κ. Γιάννος Μαυρομμάτης, Λειτουργός της Διαχειριστικής Αρχής του ΠΑΑ 2014-

2020 παρουσίασε την πρόοδο που επιτεύχθηκε εντός του 2019 κυρίως σε ότι αφορά 

την διενέργεια προκηρύξεων μέτρων του ΠΑΑ, περιλαμβανομένων και των 

προκηρύξεων που πραγματοποιήθηκαν από τις Ομάδες Τοπικής Δράσης στα 

πλαίσια του LEADER. 

 

Σε ότι αφορά στον προγραμματισμό για το β’ εξάμηνο σημείωσε ότι αναμένεται να 

πραγματοποιηθεί μια σειρά από νέες προκηρύξεις και έκανε ιδιαίτερη αναφορά στην 

2η προκήρυξη του Καθεστώτος 4.1.  

 

Ο κ. Παπαπέτρου (ΠΕΚ) ανέφερε ότι θα πρέπει να επαναπροκηρυχθεί το Μέτρο 6 

που αναφέρεται στην στήριξη για εγκατάσταση νέων γεωργών. Αναφέρθηκε επίσης 

στην αυξημένη σημασία που θα πρέπει να αποδίδεται σε θέματα ασφάλεια 

τροφίμων, η οποία τίθεται εν αμφιβόλω λόγω παράνομων δραστηριοτήτων. Ο κ. 

Μαυρομμάτης απαντώντας σημείωσε ότι από τις εμπειρίες που αποκτήθηκαν από 

την α’ προκήρυξη του Καθεστώτος 4.1 και του Μέτρου 6 διαφάνηκε ότι μέσα από το 

Καθεστώς 4.1 οι νέοι στηρίζονται με πιο ουσιαστικό τρόπο παρά μέσα από το Μέτρο 

6. Ως εκ τούτου, ο στόχος για υποστήριξη των νέων γεωργών θα επιτευχθεί μέσω 

της β’ προκήρυξης του Καθεστώτος 4.1.  

 

Κοινή Γεωργική Πολιτική μετά το 2020 – Ετοιμασία Στρατηγικού Σχεδίου ΚΓΠ  

Ο κ. Λούης Τσαγγαρίδης, Προϊστάμενος της Διαχειριστικής Αρχής ΠΑΑ 2014-2020, 

παρουσίασε το πλαίσιο που θα διέπει την Κοινή Γεωργική Πολιτική μετά το 2020 με 

ιδιαίτερη αναφορά στις αλλαγές στον τρόπο υλοποίησης της σε σχέση με την μέχρι 

σήμερα πολιτική. Τόνισε τον ενιαίο και στοχευμένο προγραμματισμό για όλες τις 

παρεμβάσεις, οι οποίες θα περιλαμβάνονται πλέον σε ένα νέο έγγραφο με την 

ονομασία Στρατηγικό Σχέδιο ΚΓΠ. Αναφέρθηκε επίσης στο νέο μοντέλο λειτουργίας, 

το οποίο προβλέπει την μετάβαση από μια πολιτική βασισμένη στη συμμόρφωση σε 

μια πολιτική που βασίζεται στις επιδόσεις και θα επικεντρώνεται στις εκροές και τα 

αποτελέσματα. Αναφέρθηκε επίσης στην πορεία των διαπραγματεύσεων που 

πραγματοποιούνται στα πλαίσια του Συμβουλίου Υπουργών και στις εντατικές 

συναντήσεις που πραγματοποιήθηκαν από τον Ιούνιο του 2018 που δημοσιεύτηκαν 

οι προτάσεις της Επιτροπής μέχρι σήμερα. Σε αυτές τις διαπραγματεύσεις η Κύπρος 

έχει ενεργό και εποικοδομητικό ρόλο. 
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Ιδιαίτερη αναφορά έγινε από τον κ. Τσαγγαρίδη στις προετοιμασίες του Υπουργείου 

Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος σχετικά με τον καταρτισμό του 

Στρατηγικού Σχεδίου ΚΓΠ παρουσιάζοντας ένα ιδιαίτερα εντατικό χρονοδιάγραμμα 

ενεργειών μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. Τέλος, σημείωσε ότι κατά την διάρκεια 

της ετοιμασίας του Στρατηγικού Σχεδίου θα υπάρξει στενή συνεργασία με όλα 

αρμόδια Τμήματα και υπηρεσίες ενώ θα πραγματοποιηθεί ευρεία εκστρατεία 

διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 

Ο κ. Χρίστος Παπαπέτρου σχολιάζοντας θέματα της ΚΑΠ αναφέρθηκε στο ευρωπαϊκό 

μοντέλο παραγωγής για το οποίο η ΕΕ επενδύει ξοδεύοντας τεράστια ποσά για να το 

εφαρμόσει, και πολύ καλά κάνει, με στόχο την παραγωγή υψηλών προδιαγραφών 

υγιεινών προϊόντων για τους ευρωπαίους καταναλωτές, την ίδια ώρα όμως συνέχισε, 

η ίδια η ΕΕ επιτρέπει την εισαγωγή και την διακίνηση στην ΕΕ τεράστιων ποσοτήτων 

αγροτικών προϊόντων και τροφίμων από τρίτες χώρες αμφιβόλου ποιότητας και 

προέλευσης   που ανταγωνίζονται αθέμιτα τα προϊόντα των ευρωπαίων παραγωγών 

και όλα αυτά καταλήγουν στο τραπέζι των ευρωπαίων καταναλωτών με ότι αυτό 

συνεπάγεται. 

 

Ο κ. Alexander Bartovic, λαμβάνοντας τον λόγο χαρακτήρισε ως πλήρως 

κατατοπιστική την παρουσίαση που προηγήθηκε και επανέλαβε συγκεκριμένα σημεία 

τα οποία θεωρεί σημαντικά όπως το νέο μοντέλο λειτουργίας καθώς και την 

κατηγοριοποίηση των 3 γενικών στόχων της νέας ΚΓΠ σε 9 ειδικούς στόχους. Τέλος 

εξέφρασε την ικανοποίηση για το γεγονός ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 

Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προγραμματίζει διαβούλευση ενόψει της ετοιμασίας 

του Στρατηγικού Σχεδίου ΚΓΠ.   

 

Παρουσίαση Έργων που έλαβαν χρηματοδότηση από το Πρόγραμμα 

Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020  

Στο τελευταίο μέρος της συνεδρίασης παρουσιάστηκαν τρία παραδείγματα 

παρεμβάσεων που χρηματοδοτούνται από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 

2014-2020 από τους δικαιούχους των ενισχύσεων. Ο κ. Κωνσταντίνος Ανθούλλης εκ 

μέρους του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών παρουσίασε το έργο που 

χρηματοδοτείται στα πλαίσια του Καθεστώτος 7.3 και προβλέπει την εγκατάσταση 

σημείων δωρεάν ασύρματης πρόσβασης στο διαδίκτυο σε κεντρικά σημεία των 

Κοινοτήτων. Ο κ. Λοίζος Ττόφας, νέος γεωργός με συμμετοχή στο Μέτρο 6,  

παρουσίασε την υπό διαμόρφωση μονάδα υδροπονίας που αναπτύσσεται με 

χρηματοδότηση από το Καθεστώς 4.1. Τέλος ο κ. Αντώνης Νεοφύτου αναφέρθηκε 
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στον εκσυγχρονισμό μονάδας μεταποίησης ξηρών καρπών που πραγματοποιήθηκε 

στα πλαίσια του Καθεστώτος 4.2.  Ο Λάμπρος Αχιλλέως εξέφρασε την έκπληξη του 

για τη παρουσίαση της εταιρείας του κ. Νεοφύτου η οποία χρηματοδοτήθηκε από το 

ΠΑΑ με ποσό πέραν του 0,5 εκ. στα πλαίσια του Καθεστώτος 4.2 αφού η 

συγκεκριμένη εταιρεία δεν χρησιμοποιεί ούτε στο ελάχιστο κυπριακά γεωργικά 

προϊόντα, αλλά χρησιμοποιεί αποκλειστικά εισαγόμενα από τρίτες χώρες προϊόντα τα 

οποία ουσιαστικά τα πακετάρει. Θεωρεί όπως είπε προκλητική την παρουσίαση 

εισαγωγικής εταιρείας ενώπιον της Επιτροπής Παρακολούθησης του Προγράμματος 

Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020. 

Κλείσιμο - Συμπεράσματα 

Ολοκληρώνοντας τις εργασίες της 5ης συνεδρίασης της Επιτροπής Παρακολούθησης 

ο Αν. Γενικός Διευθυντής ανέγνωσε κείμενο συμπερασμάτων για συμπερίληψη στα 

πρακτικά της συνεδρίασης, το οποίο και εγκρίθηκε από τα μέλη της Επιτροπής 

Παρακολούθησης: 

Η Επιτροπή Παρακολούθησης του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 

πραγματοποίησε σήμερα 12 Ιουνίου 2019 την 5η Συνεδρίαση της στην παρουσία 

εκπροσώπων της Γενικής Διεύθυνσης Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  

Κατά τη συνεδρίαση τα μέλη της Επιτροπής ενέκριναν την Ετήσια Έκθεση Υλοποίησης 

του ΠΑΑ 2014-2020 για το έτος 2018, η οποία φέτος συμπεριλαμβάνει και την Έκθεση 

Αξιολόγηση. Η Έκθεση θα αποσταλεί επίσημα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι τις 30 

Ιουνίου 2019.  

Τα μέλη εξέφρασαν την ικανοποίηση τους για την εκπλήρωση των στόχων του Πλαισίου 

Επίδοσης, το οποίο αποδεικνύει την σημαντική πρόοδο που παρατηρείται στην 

υλοποίηση του ΠΑΑ. 

 Τα μέλη της Επιτροπής Παρακολούθησης ενημερώθηκαν επίσης για την πρόοδο του 

Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης εντός του 2019 καθώς και για την επερχόμενη β’ 

προκήρυξη του επενδυτικού καθεστώτος 4.1. Ενημερώθηκαν επίσης για την νέα Κοινή 

Γεωργική Πολιτική καθώς και τις προετοιμασίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 

Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ενόψει της νέας προγραμματικής περιόδου. 

Τέλος, έγινε παρουσίαση έργων από δικαιούχους που έλαβαν οικονομική ενίσχυση από 

το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

 

 


